
Stichting Omgeving Zonder Vlieghinder voor de Rijn- en Bollenstreek
Werkgroep Geluidshinder Kaag en Braassem 
Werkgroep Vlieglawaai Lisse

Aan: de fractievoorzitters van de partijen in Provinciale Staten van Zuid-Holland
Ter attentie van de heer Sinan Ozkaya, fractievoorzitter van GL-PvdA

Onderwerp: Vliegtuiggeluid noordwestelijk deel Zuid-Holland-provinciaal coalitieakkoord-
verkiezingsdebat 15 februari 2023

Bijlage: Rapportage Bewonersaantallen onder de primaire en secundaire banen van Schiphol

Oegstgeest, Leimuiden, Lisse 26 oktober 2023. 

Geachte heer Ozkaya,

Als bewonersorganisaties uit het noordwestelijk deel van de provincie zetten wij ons ervoor in om het
vliegtuiglawaai in onze regio als gevolg van het intensieve vliegverkeer van en naar Schiphol 
verminderd te krijgen. Minder vliegtuiglawaai verbetert de kwaliteit van leefomgeving voor vele 
tienduizenden Zuid- Hollanders.
Het op 15 februari jl door ons georganiseerde verkiezingsdebat in het kader van de Provinciale 
Statenverkiezingen over dit onderwerp, waaraan namens uw partij is deelgenomen door Robert 
Klumpers (GL) en Gregor Rensen (PvdA), heeft duidelijk gemaakt dat het onderwerp ‘terugdringen 
vliegtuiglawaai’ leeft in de provinciale politiek. 

Met instemming hebben wij kennisgenomen van de passage in het nieuwe Coalitieakkoord waarin 
wordt aangegeven dat de provincie ten aanzien van alle luchtvaart in Zuid-Holland de hinder voor 
omwonenden wil terugdringen. Deze beleidsinzet bezien wij in nauwe samenhang met de door u als 
uitdaging geformuleerde stap naar een gezonde en duurzame leefomgeving. 
Deze passages in het Coalitieakkoord vinden wij belangrijk. Als bewonersorganisaties uit het 
noordwestelijk deel van Zuid-Holland willen we minder vliegtuiglawaai. Het gaat ons erom dat een 
verbetering van de kwaliteit van onze woon- en leefomgeving wordt gerealiseerd. En -belangrijker- 
dat de gezondheidsrisico’s veroorzaakt door het intensieve vliegverkeer worden gereduceerd. Dit sluit
één-op-één aan op de inhoud van het Coalitieakkoord en de daarin geformuleerde uitdaging.  Er is 
voor het Provinciaal Bestuur met betrekking tot het Schiphol-dossier dan ook, volgens ons, ‘veel werk
aan de winkel’. 

En van ‘werk aan de winkel’ is, ondanks de demissionaire status van het kabinet ook nu nadrukkelijk 
sprake. Formele besluiten van Rijkszijde zullen, zolang er een demissionair kabinet zit niet worden 
genomen. Zeker is wel dat de voorbereidingen daartoe gewoon doorgaan om, zodra er een nieuw 
kabinet is, zo snel mogelijk besluitvormende procedures in gang te kunnen zetten. In dat kader zijn 
bijvoorbeeld overleggen tussen de top van het ministerie van IenW en de bestuurders die zitting 
hebben in de Bestuurlijke Raad Schiphol (BRS) van grote betekenis. De inzichten die de Provincie 
Zuid-Holland daarbij inbrengt zijn medebepalend voor de standpunten die in BRS-verband worden 
voorbereid. En die standpunten kunnen een verdere intensivering van het vliegverkeer boven onze 
regio tot gevolg hebben. Dit met alle negatieve gevolgen voor de leefbaarheid (=gezondheidsrisico’s) 
van dien.
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Wij hechten er in dit verband aan onderstaande noties met u te delen.

Inzet huidig Rijksbeleid: krimp
In juni 2022 heeft de thans demissionaire minister van IenW in zijn Hoofdlijnenbrief Schiphol 
aangekondigd het aantal vliegbewegingen van en naar Schiphol te willen verlagen van 500.000 naar 
440.000 (inmiddels bijgesteld naar 452.500) per jaar. Doel is de overlast die Schiphol dagelijks bij vele 
honderdduizenden mensen veroorzaakt te verminderen. Dit voornemen van de minister zien wij als 
een eerste stap naar de hiervoor noodzakelijke substantiële krimp van Schiphol. In een recente brief 
hebben wij, samen met diverse andere bewonersorganisaties aan de minister laten weten zijn 
plannen in deze, onder voorbehoud, te ondersteunen.

Voorbehoud: krimp, maar toch meer laag overkomend vliegverkeer in het noordelijk deel van Zuid-
Holland.
Wat is er aan de hand. Naast de voorgestane krimp, is het kabinet voornemens - zo staat het in de 
Hoofdlijnenbrief- het strikt preferentieel baangebruik via een ministeriële regeling vast te leggen. 
Het gevolg hiervan zal zijn dat de primaire, geluidspreferente banen (Kaagbaan en Polderbaan) bij 
krimp nog intensiever dan nu al het geval is, zullen worden gebruikt. Dit wordt mogelijk gemaakt 
door middel van nieuwe aanvlieg technologieën waardoor vliegtuigen nog korter na elkaar kunnen 
landen.
Als het aan de plannen van de minister ligt zal het vliegtuiggeluid in onze regio daardoor alleen maar 
erger worden. En dan te bedenken dat in onze regio het vliegverkeer van en naar de Kaagbaan nu al 
bovenmatig veel vliegtuiggeluid tot gevolg heeft. Naast het grote aantal vliegtuigen spelen in dit 
verband ook de gehanteerde start- en landingsprocedures een grote rol. Voorbeelden hiervan zijn 
een in 2014 in gebruik genomen andere startprocedure die niet voorziene en berekende 
geluidsoverlast tot gevolg heeft gehad en het nog steeds nauwelijks geïmplementeerd zijn van de 
geleidelijk dalende nadering (Continuous Descent Approach).

De gedachte achter het strikt preferentieel baangebruik is dat de niet-preferente banen, ook wel de 
secundaire banen genoemd (Zwanenburgbaan, Aalsmeerbaan en Buitenveldertbaan) minder 
intensief worden gebruikt. Er wordt, zo stelt men, dan gevlogen over gebieden waar minder mensen 
wonen. 
Recent door ons uitgevoerd onderzoek (bijgevoegd) wijst echter uit dat dit niet klopt. Het blijkt dat, 
in de gebieden waar volgens de WHO-richtlijn1sprake is van teveel vliegtuiggeluid, nu al méér 
mensen onder de ‘geluidpreferente’ banen wonen dan onder de ‘niet-geluidpreferente’ banen. De 
voorgestane intensivering van het vliegverkeer boven de ‘geluidpreferente’ banen zal er dus toe 
leiden dat in feite nog meer mensen met bovenmatig vliegtuiggeluid zullen moeten leven dan nu al 
het geval is.

Het effect van het thans vigerende beleid is dat wij en met ons ruim een half miljoen anderen, 
wonend onder de Kaag- en Polderbaan, als gevolg van het ernstige vliegtuiglawaai meer risico lopen 
op gezondheidsschade dan de bewoners onder de andere banen. Dit wordt in de toekomst, bij strikte
naleving van het preferentieel baangebruik alleen maar erger. Het roept de vraag op of onze 
gezondheid en kwaliteit van leven er minder toe doet dan die van de mensen die onder de ‘niet-
geluidspreferente’ banen van  Schiphol wonen?  Tekenend in deze is dat voor de ‘niet-
geluidspreferente’ banen het beleid voorziet in expliciete hinderbeperkende maatregelen, zoals geen
nachtvluchten en beperkt baangebruik. Voor de ‘preferente’ (primaire) banen wordt om de inwoners
te beschermen ingezet op technische innovaties. Dit betreft dan ondermeer maatregelen waardoor 
1 Gebaseerd op 45 dB(A)Lden contour (cfm WHO richtlijn, rapport Environmental noise guidelines for  te European Region). Vigerend 
rijksbeleid hanteert de 48dB(A) Lden contour als ‘laagste’ grens voor het bepalen van aantallen ernstig gehinderden. Het GGD GHOR 
Nederland Onderzoeksrapport geluidshinder en slaapverstoring luchtvaart 2020 en het RIVM Rapport 2019-0227 Motie Schonis en WHO-
richtlijnen voor omgevingsgeluid 2018 geven aan dat ook ruim buiten de 48 d(B)A Lden contour sprake is van ernstige geluidsoverlast 
(=gezondheidsschade) door vliegverkeer. Deze onderzoeksbevindingen rechtvaardigen voor ons dat wij de 45 dB(A)Lden contour in onze 
analyse betrekken

2



het geluidsniveau van een overkomend vliegtuig lager zou kunnen zijn, zoals bijvoorbeeld de inzet 
van stillere vliegtuigen. Het effect hiervan voor de bewoners zal echter praktisch nihil zijn. Dit omdat 
het menselijk oor de reductie van het geluidsniveau van de ‘stillere’ vliegtuigen niet of nauwelijks 
waarneemt. Geconstateerd moet worden dat positieve effecten van maatregelen om tot 
vermindering van het vliegtuiggeluidsniveau voor de ‘niet-preferente’ banen veel groter zullen zijn 
dan het voor de ‘preferente’ banen voorgestane maatregelenpakket.
Wij vinden dat de positieve effecten van de voorgestane krimp, zoals minder lawaai en minder 
uitstoot, ten goede behoren te komen aan IEDERE burger; dus ook aan hen die onder de preferente 
banen wonen (wij dus !). 

Wat vragen wij van u? 
Wij vragen u zich ervoor in te zetten dat de gezondheidswinst  als  gevolg van de krimp voor de
bewoners van de rond Schiphol gelegen regio’s gelijk (=eerlijk) wordt verdeeld. Belangrijk hierbij is
dat op basis van  gemeten (dus niet meer zoals nu het geval is  berekende) waarden sturing wordt
gegeven aan beleid dat is gericht op een luchtvaart die in balans is met haar ruimtelijke omgeving.
Wij vinden dat er een maatregelenpakket moet komen waarin een maximum voor het vliegtuiggeluid
waaraan een individu mag worden blootgesteld, bepalend is voor het aantal aan een luchthaven te
vergunnen vliegbewegingen. Het voorkomen van individuele gezondheidsschade is hierbij sturend.
Op deze manier kan worden bereikt dat alle burgers wonend binnen de 45 dB(A)Lden-contour (WHO-
richtlijn) op gelijke manier worden behandeld. 

Wij  hopen dat  u  bereid  bent  zich  ervoor in  te  zetten dat  de provincie  Zuid-Holland vanuit  deze
invalshoek invulling gaat geven aan uw beleidsintenties om het vliegtuiggeluid te doen verminderen.
Voor ons  gaat  het  er  daarbij  om dat  in  ons  deel  van de  provincie  het  lawaai  van  de vele,  laag
overvliegende vliegtuigen zodanig vermindert dat ook wij kunnen wonen en werken in een gezonde
leefomgeving. 

Graag gaan wij met u de dialoog aan over de manier waarop wij hieraan als bewonersorganisaties,
samen met u een bijdrage kunnen leveren.

Hoogachtend,

Jan Edens, namens de Stichting Omgeving Zonder Vlieghinder voor de Rijn-en Bollenstreek
Rob Loekenbach, namens Werkgroep Geluidshinder Kaag en Braassem
Jelly Beets, namens de Werkgroep Vlieglawaai Lisse

Contactgegevens:
Rob Loekenbach: robloekenbach.ors@outlook.com; Jan Edens: vlieghindermail@gmail.com of jf.edens@gmail.com; Jelly Beets: 
vlieglawaailisse@gmail.com
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